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Praha-Žižkov, 29. 10. 2023 

P. Jareš 

Čím se chlubit 

Jr 9,22-231 a F 3,1-10 

 

Když chceme vidět, čím se dnes lidé obvykle chlubí, stačí podívat se třeba na 

sociální síť Facebook, kam uživatelé umisťují různé fotografie ze svých životů. 

Lze tam najít spoustu záběrů z pěkných dovolených. Fotky dětí, někdy i dobrých 

jídel. Snímky toho, co odvážného a skvělého lidé podnikli. Za to všechno 

dostávají od dalších uživatelů tzv. lajky, které vyjadřují, že ostatním se jejich 

fotky líbí. Mimochodem, bylo zjištěno, že když někdo dostane takový lajk, jeho 

mozek na to reaguje vyplavením maličké dávky dopaminu, což je látka, která 

vytváří spokojenost. A na tom snadno vzniká závislost. Dnešní středoškoláci by 

se prý nejspíš chlubili tím, že používají nějakou nejnovější technologii, například 

supermoderní chytrý telefon. Přečtený biblický text mluví o tom, čím se chlubit 

nemáme a čím naopak ano. V nejhlubší podstatě tu jde o to, co opravdu ze všeho 

nejvíc stojí za chlubení. A za chlubení ze všeho nejvíc stojí to, že známe 

Hospodina. 

 

Jeremjášova slova původně zaznívala v době, kdy se pomalu schylovalo k dalším 

Božím soudům nad jeho lidem. Blížilo se naprosté podmanění Judska 

Babyloňany, dobytí Jeruzaléma, zboření jeruzalémského chrámu, odvedení lidu 

do zajetí. V takové situaci nemohla nikoho zachránit jeho moudrost, síla (či 

odvaha), ani majetek (i kdyby se dal přímo nazvat bohatstvím). Nadějí na 

záchranu mohl být pro člověka pouze zdravý vztah s Hospodinem. Takový vztah 

se projevoval odklonem od zlých činů a činěním těch věcí, ve kterých má Bůh 

zalíbení. Ty jsou zde shrnuty třemi slovy: Milosrdenství, soud (jinak: právo) a 

spravedlnost. Všechna tato slova se týkají počínání ve vzájemných vztazích. V 

duchu těchto slov Bůh jedná se svým lidem a stejné jednání požaduje i od něj. 

Na tomto pozadí je tedy třeba chápat Hospodinova slova o chlubení. 

Moudrost je dobrá věc. Je úžasné, když si někdo dokáže v různých situacích 

poradit. Ještě úžasnější je, když dokáže poradit i druhým. Je skvělé, když jsou 

lidé vzdělaní, a schopni myslet v širších souvislostech. To je dar od Boha. Bylo 

by však chybou založit na těchto schopnostech veškerou svoji hodnotu, svojí 

totožnost, svůj smysl života. Stejně tak je určitě dobrá i tělesná zdatnost a odvaha. 

Je v pořádku, když dostávají vyznamenání ti, kdo projevili sílu a odvahu, 

například záchranou něčího života. Ale bylo by chybou založit na odvaze a 

tělesné zdatnosti smysl svého života. Stejně jako by bylo chybou založit svoji 

hodnotu na bohatství. Poctivě získané bohatství je dobrým Božím darem a 

požehnáním. A v Božích službách se s ním dá vykonat mnoho dobrého. Totéž se 

dá říct i o moudrosti a síle. V Božích službách s nimi můžeme vykonat mnoho 
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dobrého. Vzdělaným, silným a bohatým se ve světě tleská. Lidé na jevišti i v 

hledišti přitom ale obvykle zapomínají na toho, kdo je dárcem všech dobrých 

věcí, schopností a příležitostí. Není překvapením, že se na Boha takto zapomíná 

ve světě. My, kdo patříme Ježíši Kristu bychom však na něho zapomenout neměli. 

Neměli bychom se chlubit tím, co víme, umíme a máme, jako bychom to nejprve 

nedostali darem od Boha. 

 

Největší chloubou nás věřících je to, že známe Pána Boha, že známe Pána Ježíše 

Krista. Samozřejmě nikdo z nás nemůže říct, že už zná Boha tak, že ho už dál 

poznávat nepotřebuje. Bůh je vždycky větší než to, co o něm víme, a jak jsme ho 

už poznali. Umí nás vždycky znovu překvapit. Boha můžeme znát a poznávat 

prostřednictvím jeho stvoření, slova a jeho konkrétního jednání v našich životech. 

Ve víře v Pána Ježíše Krista máme zkušenosti s tím, jak nás Bůh vysvobozuje z 

různých hříchů, jak nám dává novou a dobrou životní náplň. Můžeme mít 

zkušenosti s tím, jak nám Ježíš pomáhá v našich vztazích. Jak Bůh odpovídá na 

naše modlitby. Jak nám pomáhá v těch nejobyčejnějších věcech každodenního 

života. Když takové zkušenosti s Bohem máme, můžeme o nich povědět i 

ostatním, kteří ještě Boha neznají. Můžeme jim podat svědectví o tom, co v našich 

životech vykonal Bůh. Můžeme se pochlubit Ježíšem Kristem, tím, jak se v našich 

životech projevila jeho láska. Evangelizovat vlastně mimo jiné znamená chlubit 

se tím, co Ježíš vykonal a koná v našich životech. Apoštol Pavel však musel čelit 

rádoby křesťanům, kteří se zřejmě chlubili sami sebou, tím jak skvěle dodržují 

Boží zákon. Evidentně měli za to, že Ježíše Krista jakožto Spasitele nepotřebují 

stoprocentně. Důležité (možná o něco důležitější) pro ně byly také jejich 

náboženské výkony. Pravým Božím lidem jsou však ti, kdo se chlubí Ježíšem 

Kristem a nikoliv sami sebou. Můžeme si samozřejmě klást otázku, jestli právě 

teď máme čím se chlubit. Ano, uvěřili jsme v Pána Ježíše a mnohé jsme s ním 

prožili. Ale jak jsme na tom teď? I jako křesťané můžeme být zapleteni do 

všelijakých provinění, pošramocených vztahů, možná pochybností o Bohu. A tak 

se možná potřebujeme nově přiblížit k Pánu Ježíši a všechno před ním znovu 

otevřít. S novým očekáváním začít prosit, hledat a tlouct na Boží dveře. Časem 

nám pak jistě přibudou i další konkrétní důvody, proč se Pánem Ježíšem chlubit. 

 

My lidé se můžeme chlubit tím, co víme, co dokážeme, co máme a ještě mnoha 

dalšími věcmi. Věci, kterými se chlubíme jsou obvykle samy o sobě dobré a 

mohou být také velmi užitečné. Je však chybou, když se pro nás v životě stanou 

tím hlavním. Tím hlavním co stojí za chlubení je, že známe Pána Ježíše a jeho 

konkrétní zachraňující jednání v našich životech.        
 


